
دانشگاه بــود  در دانشکده جمع کردند؛ 
امــا بازهم بــرای نانو کــردن محلول به عرق 
گیاه بیشتری نیاز بود. به سراغ کارخانه های 
عرق گیری استان رفتیم، سختی کــار آنجا 
بـــود کـــه اگـــر بـــا دســتــگــاهــی عـــرق گــیــاهــان 
زنیان و اکالیپتوس تهیه شود تا مدت ها 
نمی  توان از آن دستگاه استفاده کرد. چند 
خیّر قبول کردند درازای دریافت هزینه دو 
خط تولید خــود را در اختیار ما قــرار دهند. 
لطف خیلی بزرگی بــود. با این کار تولید ما 
از روزی 50 نهایت 100 لیتر به 500 تا 1000 لیتر 
)یک تن( رسید. چند آزمایشگاه همزمان 
کار می  کردند. گروهی مسئول بسته بندی 
و گروهی مسئول گرفتن تأییدیه ها بودند. 
در آخــر هــم بخش نانو محصولات کــه کار 
تخصصی  تری بود زیر نظر نیروهای شرکت 

به انجام می رسید.
از ابــتــدای کــار قـــرار بــر ایــن بــود کــه فقط 
مــقــداری از مــحــصــولات فــروخــتــه شــود که 
هزینه مــواد اولیه و ظــروف بسته بندی به 
 همه مواد 

ً
دست بیاید که در عمل تقریبا

تولیدی عام المنفعه تــوزیــع شــد. از همه 
محصولی که تولید شد 80 درصد به صورت 
ــردم مناطق مــحــروم شهر و  رایــگــان بین م
هیأت های مذهبی توزیع و از درآمد 20 درصد 
ــام نیمه شعبان  ــروش رفته هــم در ای بــه ف
برای خانواده  های نیازمند بسته  های مواد 

غذایی تهیه شد.
تیم ما از ابتدای شیوع کرونا در کشور 
در زمینه های مختلف در حال فعالیت بود. 
تولید ضدعفونی کننده نانو بر پایه گیاه یکی 
از این کارها بــود. همزمان گروهی در حال 
انجام تحقیق روی کیت تشخیص کرونا و 
گروهی هم روی روش  های جدید درمانی و 

تولید ماسک نانو  فعالیت می کردند.

از خانواده و فرزندان تان هم بگویید؟ 
باوجود مادری پرمشغله 
وضــــعــــیــــت زنــــــدگــــــی و 
ــــل فـــــــرزنـــــــدان  ــی ــ ــــص ــح ــ ت

خانواده چگونه پیش رفته 
است؟

هــمــیــشــه نـــگـــران بـــــودم درس  
خــوانــدن مــن بــه بــچــه هــا ضربه 

نزند. تا آنجا که می توانستم برایشان وقت می گذاشتم. دخترم 
حنانه دانشگاه تهران حقوق خوانده، برای وکالت آماده می شود. 
پسرم حمید، صنعتی شریف صنایع خــوانــده و الان هم پیگیر 
ج احتمالًا هلند است. مریم  تحصیل در یکی از دانشگاه های خار

و محبوبه هم دانشجوی دندانپزشکی هستند.

، به عنوان استاد دانشگاه و کارآفرین راه حل  برای سؤال آخر
رفع مشکلات کشور را در چه می بینید؟

ــل، علمی شــدن کــارهــا اســت. اهمیت ایــن نکته به قدری  راه حـ
است که رهبر در گام دوم انقلاب اولین موضوع را علم و پژوهش 
ح می  کنند. همیشه استادم در هلند می گفت »بی بی خانم  مطر
غ التحصیل دکترا  ما از شما خیلی زرنگ تریم، شما برای یک فار
 سالی سه، 

ً
ج می کنید و ما با جذب آن، نهایتا 500 میلیون دلار خر

چهار هزار دلار به او می  دهیم؛ پس ما خیلی زرنگ  تریم که میوه 
آماده را می چینیم.« باید به سمت دانشگاه نسل چهارم برویم 
تا میوه آموزش ها را خودمان برداشت کنیم. خیلی از جوانان ما 
در کشورهای دیگر محصولاتی را طراحی و تولید می کنند که ما 
مجبوریم با هزینه بالا آن را تهیه کنیم؛ باید این چرخه برعکس 

شود.
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